
   
 

28. januar 2021 

 

I medfør af § 37 stk. 1 i Forretningsordenen for Inatsisartut fremsætter jeg følgende spørgsmål til 

Naalakkersuisut. 

 

Spørgsmål til Naalakkersuisut:  

1. Hvilke initiativer påtænker Naalakkersuisut at igangsætte for at forbedre forholdene for den 

grønlandske forbruger, så denne ikke skal betale ekstra for varer med dansk pantemballage? 

 

2. Vil Naalakkersuisut overveje at udvikle et nyt returpantsystem, der kan håndtere dansk 

returemballage? 

 

3. Vil Naalakkersuisut kontakte den danske stat med henblik på at få en særaftale, der fritager 

grønlandske importører for at betale dansk pant i stil med den allerede eksisterende aftale om 

momsfritagelse? 

 

4. Naalakkersuisut bedes vurdere de økonomiske og administrative konsekvenser ved at gennemføre de 

idéer, der er nævnt i henholdsvis spørgsmål 2 og 3. 

 

5. Kan Naalakkersuisut oplyse andet i relation til emnet? 

(Medlem af Inatsisartut Justus Hansen, Demokraterne) 

 

Begrundelse 

De nuværende regler for pant betyder, at detailhandlen herhjemme betaler for dansk pant, når der 

importerer varer fra Danmark. Denne omkostning skal betales og den falder typisk tilbage på forbrugeren.  

 

Dette betyder at, man i mange tilfælde betaler mellem 1 og 3 kroner mere for en vare, som har en dansk 

pantemballage. I dag gælder det på glasflasker og pantflasker. Følger man lidt med i den danske udvikling, 

er det tydeligt at se og høre, at det ikke stopper her.  

 

Intentionen om, at lægge mere pant på varer kommer, spørgsmålet er bare hvornår. I forhold til vores 

hjemlige returpantsystem er vi ikke gearet til at løfte denne opgave.  

 

På denne baggrund mener jeg, at det er nødvendigt, at man reagerer herpå og alene eller i samarbejde 

med Danmark får skabt en løsning, der sikrer, at den hjemlige forbruger ikke betaler overpris for diverse 

varegrupper som følge af, at pantbetalingen er skjult i varens pris. 

 

Jeg ønsker svar på mine spørgsmål inden for en frist på 10 arbejdsdage. 


